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سرمقاله

راه های غیرقیمتی کاهش مصرف و 
بهبود تراز بنزین 

ادامه از صفحه یک
2. جلوگیری از هدر رفتن سوخت در جایگاه های 
عرضه سوخت نیز اثر خوبی دارد. به دو علت هدر 
رفت بنزین در جایگاه ها وجود دارد: یکی بخار شدن 
بنزین در مخازن و هنگام تخلیه و یا سوخت گیری 
است که روش های بازیافت دارد، ولی پر هزینه 
با  می توان  همچنین  و  نیست  به صرفه  و  است 
و  مخازن  داشتن  نگاه  خنک  مانند  روش هایی 
تبخیر  کاهش  موجب  سوخت گیری  در  سرعت 
شد. علت دیگر خراب بودن نازل بنزین در قطع 
کن نازل ها و آببندی نبودن سرشیلنگ و نازل که 
موجب سرریز بنزین از باک و نیز چکه کردن بنزین 
از شیلنگ می شود. با الزام جایگاه داران به اصلاح 
اینها برپایه برخی برآوردها، شاید بتوان دست کم 
حدود 3 میلیون لیتر بنزین در روز را صرفه جویی 

کرد. ب بندی نبودن آب
کاهش  هدف  با  ادارات  کار  ساعت  تنظیم   .3
مصرف بنزین نیز می تواند درصد قابل توجهی از 
تقاضای سوخت خودرو را کاهش دهد، به گونه 
ای که با تغییر ساعت کار ادارات دولتی در خرداد 
سالجاری 6% مصرف بنزین افزایش یافت. یعنی 

حدود 10 میلیون لیتر بنزین روزانه.    
پر  فرسوده  خودروهای  کردن  خارج  رده  از   .4
آمارهای  برپایه  است.  مهمی  نیزعامل  مصرف  
موجود بیش از 27 میلیون خودرو در ایران وجود 
عمر  میلیون(   7( آن  چهارم  یک  حدود  که  دارد 
بیش از 20 سال دارند و مصرف آنها حدود 2 تا 3 
برابر خودروهای مجاز به ورود به بازار اروپا است. 
همچنین حدود 10 میلیون خودرو نیز دارای عمر 
بیش از 10 سال هستند که اینها نیز نزدیک به %50 
بیش از مصرف خودروهای استاندارد اروپا مصرف 
دارند. اگر با توجه به مصرف بسیار بالای اینها فرض 
کنیم دست کم 30% سوخت خودرو توسط گروه 
اول و 40درصد توسط گروه دوم خودروهای یادشده 
مصرف می شود، با جایگزین کردن این خودروها با 
 %30 کم  دست  می توان  استاندارد،  خودروهای 
مصرف بنزین کشور را کاهش داد. یعنی حدود 40 

میلیون لیتر کاهش مصرف روزانه. 
5. الزام به بالا بردن استاندارد مصرف سوخت 
است.  مهمی  عامل  داخلی  تولید  خودروهای 
خودروهای تولید داخلی به طور متوسط بیش از 
25% بیشتر از خودروهای دارای اجازه ورود به بازار 
استانداردهای  این  بتوان  اگر  دارند.  مصرف  اروپا 
می توان  کرد،  اعمال  خودرو  تولید  در  را  سوخت 
مصرف   %25 دست کم  آینده  در  بود  امیدوار 
سوخت در کشور کاهش بیابد. البته این برای آینده 
و جلوگیری از افزایش مصرف در آینده و همچنین 
و  مصرف  پر  خودروهای  کردن  جایگزین  برای 

فرسوده بیشتر کاربرد دارد.
به  تواند  می  مصرف  کم  خودرو  واردات   .6
کاهش مصرف کمک کند. اگر دولت اجازه واردات 
خودروهای کم مصرف برای نمونه با مصرف کمتر 
از 5 لیتر در 100 کیلومتر ترکیبی را بدهد و عوارض 
با  واردات آن را حذف کند، در آن صورت همراه 
اعمال برخی سیاست های دیگر مانند از رده خارج 
مصرف  سرعت  به  بود  امیدوار  می توان  کردن، 
سوخت کاهش بیابد. اگر همه خودروها در کشور 
یا دست کم دارای مصرف  بالا  استاندارهای  دارای 
کمتر از 6 لیتر شوند، بیش از 40% مصرف سوخت 

خودروها کاهش خواهد یافت.
7. بهبود حمل نقل عمومی درون شهری و برون 
شهری نیز یک عامل بسیار مهم است که می تواند 
به تناسب انتقال تقاضای سفر، درصد بالایی از 

ترددهای با خودرو شخصی را کاهش دهد.
8. بهبود معابر درون شهری و جاده های برون 
شهری نیز می تواند کمک خوبی به سرعت تردد، 
کاهش معطلی، حرکت استاندارد و کاهش مصرف 

کند.
سال  میان  روزه  یک  های  تعطیلی  کاهش   .9
که موجب تنظیم و کاهش تعداد سفرهای برون 
بالا و جانشین شدن سفرهای  با سرعت  شهری 

ترکیبی می شود.   
اصلاح  مانند  دیگر  راه های  اینها  بر  افزون   .10
جایگزینی  ترددها،  برای حذف  الکترونیک  دولت 
برخی سوخت ها برای خودرو، بالا بردن استاندارد 
آمد  و  رفت  سرویس  برقراری  تولیدی،  سوخت 
کارکنان و مانند اینها که هر یک نکات ظریفی برای 
اعمال درست دارد، می توانند به کاهش مصرف 

سوخت خودرو در کشور کمک کنند.  
برنامه ریزی  با  اقدام ها  این  از  بخشی  تنها  اگر 
درست اجرا شود، می توان امیدوار بود که مصرف 
سوخت سرانه خودرو در ایران به سرعت کاهش 
بیابد و حتی بسیار کمتر از متوسط جهانی شود. 
البته مساله تامین مالی برخی از اینها نیز وجود دارد 
که آن هم قابل اجرا است. ولی شک نیست این 
کارها نیازمند دولتی مصصم برای کار به نفع مردم 
و توانا در تصمصم گیری و اجرا دارد. اگر شایسته 
سالاری در کشور حاکم بود، پیش از این، بخش 
شایسته  اگر  و  بود  شده  انجام  اینها  از  عمده ای 
سالاری حاکم شود، اینها دور از دسترس نخواهد 

بود.

اخبار

با حکم رهبر انقلاب
محمد مخبر مشاور و دستیار رهبری 

شد

رهبر معظم انقلاب اسلامی در حکمی محمد 
مخبر را به عنوان مشاور و دستیار رهبری منصوب 
و وظیفه ایشان را امتداد سیاست مدبرانه دولت 
شهید رئیسی برای شناسایی و بکارگیری نیروهای 
جوان و نخبه جهت کمک به دستگاههای مختلف، 

تعیین کردند.
آیت الله  متن حکم حضرت  ایسنا،  گزارش  به 

خامنه ای رهبر انقلاب به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب آقای دکتر محمد مخبر دام توفیقه
تأثیرگذار  و  متعهدانه  خدمات  به  عنایت  با 
اقتصادی  و  مدیریتی  عرصه های  در  جناب عالی 
بویژه در دولت شهید رئیسی و سیاست درست 
و مدبرانه  بکارگیری نخبگان و جوانان پرانگیزه و 
تلاشگر در اجرای طرحهای گوناگون، شما را به 

عنوان مشاور و دستیار رهبری منصوب می کنم.
مزبور،  سیاست  امتداد  در  می رود  انتظار 
را  آنان  با  همکاری  و  جوان  نیروهای  شناسایی 
با برنامه ریزی منطقی، پی گرفته و در کمک به 

دستگاههای
دولتی و غیره از آن بهره برداری نمائید.

مسألت  متعال  خداوند  از  را  شما  توفیقات 
میکنم.
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چاوشی چه نقشی ایفا کرد؟
عفو شروین حاجی پور 

شروین حاجی پور با انتشار ویدیویی اعلام کرد 
که با ابلاغ بخشنامه ای جدید در دستگاه قضا، 

پرونده او شامل عفو شده است.
به گزارش خبرنگار فرهنگی خبرگزاری تسنیم، 
شروین حاجی پور خواننده موسیقی کشورمان، 
حدود یک ماه پیش ویدیویی منتشر کرد و در آن 
اعلام کرد که قرار است برای انجام حکمش باید 

خودش را به دادگاه معرفی کند.
حالا اما این خواننده ویدیویی منتشر کرده و 
خبرِ عفو خود را به اطلاع مخاطبانش رسانده 

است.
شروین حاجی پور در ویدیویی که منتشر کرده 

اینچنین می گوید:
باشه.  خوب  حالتون  امیدوارم  رفقا  »سلام 
خیلی خیلی تسلیت میگم حادثه طبس رو و 
امیدوارم که آمار مجروهین و طلفات بیش از 
این نشه. همین طور که می دونید یه ماه پیش 
ویدیویی منتشر کردم و درباره وضعیت پروندم 
صحبت کردم و اعلام کردم که بهم ابلاغ شده 
بود که برای اعمال حکمم باید به دادگاه برم. 
که  خوبی  خبر  که  دونستم  موظف  رو  خودم 

دیروز بهم رسیده رو هم باهاتون درمیون بزارم.
و  اومده  عفو  برای  جدیدی  بخشنامه  ظاهرا 
پرونده من هم شامل همین بخشنامه شده و 
برای همیشه مخدومه شده. خیلی خیلی از همه 
تمام کسانی که در دستگاه  از  شما متشکرم. 
قضا و خارج از دستگاه قضا تلاش کردن که این 
اتفاق)اشاره به زندان رفتنش دارد( نیافته تشکر 
می کنم. از محسن چاوشی خیلی خیلی تشکر 
می کنم که تا زمانی که مطمئن نشد که مشکل 
من حل و فصل شده، دست از تلاش برنداشت.
امیدوارم امید از دلمون نره و همه آرتیست هایی 
مشکلشون  دارن،  من  به  شبیه  مشکلاتی  که 
حل بشه. قرار نیست که ما و بچه هامون نسل 
باید زندگی کنیم و فردا  سوخته باشیم. امروز 

دیره.«
اسلامى  انقلاب  دادگاه  اول  شعبه  تر  پیش 
بابت  را  حاجی پور  شروین  ساری،  شهرستان 
کشتار  و  به جنگ  مردم  تحریک  و  اغوا  اتهام 
سال  به 3  کشور،  امنیت  زدن  برهم  قصد  به 
حبس محکوم کرده بود؛ این مجازات به عنوان 
که  است  داشته  اجرا  قابلیت  اشد،  مجازات 
پس از تجدیدنظرخواهى، شعبه »42« دادگاه 
تجدیدنظر استان مازندران، یک سال و نیم از 
این  کرد.  تعلیق  سال  مدت ٢  به  را  حکم  این 
علیه  صادره  تکمیلی  احکام  همچنین  دادگاه 
آقای حاجی پور نظیر ممنوعیت خروج از کشور، 
رونویسی از کتاب حقوق زن و…، را لغو کرده 

بود.
حالا اما بر اساس اعلام شروین حاجی پور، این 
خواننده به صورت کامل تبرئه و مورد عفو قرار 

گرفته است.

قضاییه،  قوه  رسانه  مرکز  از  ایرنا  گزارش  به 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
عالی  شورای  نشست  در  مهر(  )دوم  دوشنبه  روز 
قوه قضاییه با اشاره به حادثه تلخ و ناگوار انفجار 
در معدن زغال سنگ طبس و جان باختن و مجروح 
زحمتکش،  و  معدنکاران شریف  از  تعدادی  شدن 
ابتدا بر خود واجب می دانم که  اظهار داشت: در 
به خانواده جانباختگان حادثه تلخ معدن زغال سنگ 
طبس تسلیت بگویم و برای مجروحان این حادثه، 

طلب شفای عاجل از درگاه خداوند داشته باشم.
محسنی اژه ای افزود: در همان نخستین دقایق و 
ساعات پس از وقوع حادثه در این معدن، مسئولان 
و دستگاه های ذیربط برای تسهیل و تسریع در روند 
امدادرسانی و یافتن مفقودان، ورود جدی داشته اند؛ 
اما کافی نیست؛ مسئولان  امر مطلوب است  این 
و دستگاه های ذیربط باید آسیب شناسی دقیقی به 
عمل آورند که دیگر شاهد تکرار این قبیل حوادث 

ناگوار نباشیم.
این  وقوع  در  گاهی  کرد:  اضافه  عدلیه  رئیس 
حوادث تلخ، سهل انگاری ها نقش دارند و به واسطه 
عدم لحاظ تدابیر ایمنی و سهل انگاری هایی، جان 
چند فرد زحمتکش که در اعماق زمین در شرایط 
سخت، مشغول کار و تلاش هستند؛ گرفته می شود.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: در حادثه تلخ به 
نظام  طبس،  زغال سنگ  معدن  در  پیوسته  وقوع 
دقت  به  باید  و  دارد  مسئولیت  معدن  مهندسی 
بررسی و رسیدگی شود که آیا این بخش، وظایف 
و مسئولیت های خود را در حوزه اطمینان از رعایت 
به  طبس،  سنگ  زغال  معدن  در  ایمنی  اصول 
درستی انجام داده است یا نه؟ قطعاً چنانچه قصور 
یا تقصیری در این عرصه به وقوع پیوسته باشد، با 
جدیت رسیدگی و برخورد خواهد شد. رئیس دستگاه 
قضا تصریح کرد: مسئولان ذیربط قضایی در استان 
خراسان جنوبی و در مرکز با جدیت مشغول بررسی 
موضوع هستند و چنانچه هر بخشی اعم از مدیریت 
معدن زغال سنگ طبس و یا نظام مهندسی معدن، 
مرتکب قصور یا تقصیر شده باشند، رسیدگی ها و 

برخوردهای مقتضی به عمل خواهد آمد.
ضرورت ساماندهی وضعیت ممنوع الخروجی

با اشاره  ادامه نشست امروز،  قاضی القضات در 
به موضوع ممنوع الخروجی ها و مشاهده مصادیقی 
از استمرار معضل عدم اطلاع شهروندانِ در حالِ 
سفر، از وضعیت ممنوع الخروجی  آنها، گفت: حدود 
قبال  داریم که در  تاکید  سه سال است که مکرر 
وضعیت ممنوع الخروجی ها ساماندهی صورت گیرد 
و به گونه ای نباشد که افراد در حین سفر، در فرودگاه 
و در کنار خانواده شان، متوجه ممنوع الخروجی خود 
شوند؛ مع الأسف همچنان مصادیقی از این موضوع 

مشاهده می شود.
و  قضات  انتظامی  دادستانی  به  اژه ای  محسنی 
مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه دستور داد که 
مصادیق این موضوع را به دقت بررسی و رسیدگی 
کنند و چنانچه قصور یا تقصیری از سوی ضابطین یا 
بازپرس ها و یا سایر مقامات قضایی مشاهده کردند، 

برخوردهای قانونی را به عمل آورند؛ باید توجه داشت 
که این موضوع دارای ضِمان است؛ ما باید خود را 
جای مردم بگذاریم؛ چه حسی پیدا می کنیم وقتی 
با خانواده بار سفر بسته ایم اما در فرودگاه متوجه 

ممنوع الخروجی خود می شویم.
رئیس قوه قضاییه گفت: باز هم تاکید می کنم، 
چنانچه فردی ممنوع الخروج می شود، به محض رفع 
ضرورت، ممنوع الخروجی او باید برطرف شود و این 
موضوع به اطلاع او برسد؛ در برخی موارد افرادی 
که قبل از محکومیت، ممنوع الخروج شده بودند، به 
واسطه ارفاقات قانونی و آزادی مشروط، از زندان آزاد 
می شوند؛ در اینگونه موارد نیز باید چنانچه مسئله ای 
و  شود  رفع  فرد  آن  ممنوع الخروجی  ندارد،  وجود 
اگر به واسطه مسئله ای، ممنوع الخروجی فرد رفع 

نمی شود، موضوع باید به اطلاع او برسد.
رئیس دستگاه قضا اظهار داشت: اکنون نیز یکی 
از دغدغه های برخی از هموطنان مقیم در خارج از 
کشور این است که آیا می توانند به ایران بیایند و 
بازگردند و چنانچه مشکلی نیز دارند آیا می توانند 
با گرفتن وکیل، به رفع آن مشکل بپردازند یا اینکه 
حتماً نیاز به حضور خودشان نیز می باشد؛ باید توجه 
داشت که در برخی از پرونده ها به ویژه پرونده های 
حقوقی، در برخی موارد وکیلِ فرد می تواند امور را 

از ابتدا تا انتها تمشیتّ کند و شاید نیازی به حضور 
پرونده  به  رسیدگی  روند  در  خارج  مقیم  هموطن 
نباشد؛ به هر روی این مقوله  ممنوع الخروجی ها و 
مسائل مرتبط با آن، یکی از دغدغه های ایرانیان مقیم 
خارج از کشور است و قطعاً در دیدار رئیس جمهور 
آینده  روزهای  طی  که  نیز  خارج  مقیم  ایرانیان  با 
برگزار می شود، این موضوع مطرح می شود؛ از اینرو 
ساماندهی تمام و کمال مقوله  ممنوع الخروجی ها، 
بسیار موضوع بااهمیتی است که ضرورت دارد با 

فوریت انجام شود.
عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات حدود سه هزار نفر 

از محکومان
محسنی اژه ای با اشاره به عفو یا تخفیف و تبدیل 
مجازات حدود سه هزار نفر از محکومان به مناسبت 
میلاد حضرت ختمی مرتبت محمد مصطفی )ص( و 
حضرت امام صادق )ع(، گفت: افرادی که مشمول 
عفو رهبر انقلاب و رأفت اسلامی شده اند و یا افرادی 
مشروط،  آزادی  نظیر  قانونی  ارفاقات  مشمول  که 
تقلیل و تخفیف و تبدیل مجازات، مرخصی و دیگر 
تأسیسات ارفاقی می شوند، باید به شدت مراقبت 
کنند که دیگر مرتکب جرم نشوند زیرا در آنصورت، 
بهره مند شدن آنان از عفو و ارفاقات قانونی با مشکل 
مواجه می شود و در برخی موارد دست قوه قضاییه 

برای اعِمال ارفاقات در قبال آنها بسته می شود؛ علاوه 
بر این، قانون نیز برای نحوه برخورد با آنها، تدابیر و 
تمهیداتی متفاوتی را اتخاذ کرده است. خانواده این 
افراد نیز مراقبت بیشتری نسبت به گذشته از این 

عضو خانواده خود داشته باشند.
دولتمردان در مجمع عمومی سازمان ملل به افشای 

جنایات صهیونیست ها بپردازند
مجمع  برگزاری  به  اشاره  با  قضا  دستگاه  رئیس 
نیویورک  در  آتی  روزهای  در  ملل  عمومی سازمان 
عمومی  مجمع  نشست  نهمین  و  هفتاد  گفت: 
برگزار  سازمان  این  مقر  در  متحد  ملل  سازمان 
در  حاضر  دولتمردان  که  است  امید  و  می شود 
و  بیشتر جنایات  افشای هر چه  به  این نشست، 
نسل کشی های صهیونیست ها در فلسطین بپردازند؛ 
و  دینی  روحیه  آن  با  نیز  کشورمان  رئیس جمهور 
از وی سراغ داریم قطعاً  انقلابی و صلح طلبی که 
صدای مظلوم غزه را به گوش جهانیان بیش از پیش 
خواهد رسانید و دروغگویان حامی رژیم اشغالگر را 
رسوا می سازد و صدای صلح واقعی را در سازمان ملل 
و در میان رؤسای کشورهای مختلف دنیا طنین انداز 
خواهد کرد. امیدواریم رئیس جمهور ما با سربلندی 
و عزت در سخنرانی و دیدارهای تدارک دیده شده 

حاضر شود و با دستی پر به کشور بازگردد.

اخیرا علی عبدی که به عنوان کارشناس مسائل فلسطین معرفی 
می شود در برنامه »جدال« علی علیزاده گفته است که فرماندهان 
نظامی و امنیتی ایران، دیپلماتیک شده اند و جمهوری اسلامی ایران 

حزب الله لبنان را تنها گذاشته است.
البته این دست مواضع تازگی ندارد و تندرو ها همواره بر طبل تنش 
کوبیده اند. به یاد داریم وقتی جنگ غزه آغاز شده بود با آنکه رهبر 
دست  به  صهیونیست ها  برابر  در  مقاوت  که  کردند  تأکید  انقلاب 
نیرو های فلسطینی انجام می شود، طیف تندرو اصرار داشت که ایران 
باید وارد جنگ مستقیم شود و حتی محمدجواد ظریف در آن مقطع 
گفت که طیفی برای وارد کردن ایران به جنگ تلاشی وقفه می کردند؛ 

از جمله نوشتن نامه به رهبری و تحلیل های آنچنانی.
به گزارش انتخاب پر واضح است که این رویکرد چه در آن زمان و چه 
حالا در تقابل آشکار با سیاست های نظامی، امنیتی و دیپلماتیک ایران 
قرار دارد و حالا گفتن اینکه ایران، حزب الله را تنها گذاشته است، اتهامی 
است که گوینده اش یعنی علی عبدی باید در قبالش پاسخگو باشد، اما 
انگار که پاسخگو نخواهد بود؛ چرا؟ چون او از قضا یکی از کارشناسان 

محبوب صداوسیما و جریانی که صداوسیما را اداره می کند است.
علی عبدی چندی پیش در برنامه »ثریا« صداوسیما مدعی شده بود 

که حسن روحانی در مذاکرات مک فارلن با مشاور شیمون پرز، نخست 
وزیر وقت اسرائیل مذاکره کرده بود. دفتر روحانی هم نسبت به این ادعا 
واکنش نشان داد و نوشت: »قرار است اعتبار ازدست رفته صداوسیما 
با این عقده گشایی های کارشناسان ساختگی و دروغ پردازی های افراد 

جویای نام احیا شود و این طور مردم تلویزیون را ببینند؟!«
جالب است که علیزاده هم بار ها به عنوان مهمان به برنامه »ثریا« 
دعوت شده است؛ فردی که روزگاری مواضع به شدت تند و اپوزیسیونی 
رادیکال ترین  به  نزدیک  را  خود  می کند  سعی  حالا  و  می کرد  اتخاذ 
طیف های سیاسی معرفی کند و البته در همه این تغییر و تحولات 
یک اصل برای او مشترک بود؛ اینکه او در انگلستان زندگی می کند! 
جالب است صداوسیما در استفاده از چنین کارشناسانی اصرار زیادی 
دارد شاید به یک دلیل مهم؛ آنکه آن ها بازگوکننده مواضع رادیکالی یک 

طیف سیاسی خاص اند. 
می شود خط و ربط ها را پیدا کرد. علی عبدی یکی از مدرسان »مدرسه 
این مجموعه  با بررسی مشی سیاسی  راه« است و جالب است که 
درمی یابیم که »مدرسه راه« عملا به یکی از بازوان نظری سعید جلیلی 
تبدیل شده است. حالا برگردیم به صداوسیما. در صداوسیما هم با 
بررسی خط و ربط ها می شود به سادگی فهمید که وحید جلیلی، برادر 
سعید جلیلی نقشی تعیین کننده در موضع گیری های صداوسیما دارد؛ 
تا حدی که برخی او را رئیس در سایه صداوسیما می دانند؛ همان فردی 

که برخی معتقدند علی فروغی تحمیل او به شبکه سه بوده است.
نکته مهم در بازشناسی مواضع رادیکال ها و به ویژه رادیکال هایی که 
تحت عنوان کارشناس به صداوسیما آورده می شوند، آن است که آن ها 
از هر بزنگاهی استفاده می کنند تا به دو قطبی سازی دست بزنند. وقتی 
نوع نگاه کارشناس صداوسیما آن است که جمهوری اسلامی از حزب الله 
حمایت نمی کند، در واقع در پی ایجاد دوقطبی میان نظام ایران و 
حزب الله لبنان است؛ حال آنکه حزب الله لبنان برآمده از جمهوری 
اسلامی ایران است و همه و حتی خود سید حسن نصرالله هم بار ها 
و بار ها اشاره کرده اند که حزب الله همواره متعهد به جمهوری اسلامی 

بوده و هست. در واقع کار رادیکال ها به جایی رسیده است که فراتر از 
دوقطبی سازی در عرصه سیاست داخلی حالا می خواهند خود جمهوری 
اسلامی را به عنوان یک قطب ماجرا و یکی از محور های مقاومت یعنی 
حزب الله را به عنوان قطب دیگر معرفی کنند و از این رهگذر نتیجه 
بگیرند که جمهوری اسلامی در قبال حزب الله تسامح کرده است؛ در 
حالی که چنین نیست و اگر حمایت های جمهوری اسلامی ایران از 

محور مقاومت نبود، بی تردید اسرائیل چنین ناتوان به نظر نمی رسید.
همین صداوسیمای تیم جلیلی در حوزه سیاست داخلی هم کم به 
دوقطبی سازی دست نمی زنند. چند روز پیش بود که یک به اصلاح 
کارشناس در یکی از برنامه های صداوسیما گفت که شرممان می شود 
بگویی پزشکیان رئیس جمهور ایران است. این سخن با واکنش های 
چنین  طرح  که  گفتند  بسیاری  و  شد  روبه رو  گسترده ای  انتقادی 
رویکردی در صداوسیما به طور آشکار در تضاد با توصیه های رهبر 
انقلاب است؛ چه آنکه ایشان بار ها اشاره کرده اند که همه باید از دولت 
چهاردهم حمایت کنند و موفقیت دولت، موفقیت کشور است. همین 
طیف وقتی در جریان رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی دولت مطرح شد 
که نظر رهبری بر عباس عراقچی به عنوان وزیر امور خارجه مثبت است 
در مجلس گفتند که نمایندگان باید تصمیم بگیرند و این یک بازی 
خطرناک است؛ کافی است به حرف های امیرحسین ثابتی، نماینده 

نزدیک به جبهه پایداری، رجوع کنیم.
طیف نزدیک به پایداری حالا انگار می خواهد رادیکالیسم خود را فراتر 
از حوزه داخلی ببرد و خودشان را در قامت سیاست گذار در عرصه 
سیاست های کلان خارجی مطرح کنند. حتما اتهام اینکه نظام ایران 
از حزب الله حمایت نمی کند، اتهامی است که اگر به فرض از سوی 
یک نیروی اصلاح طلب مطرح می شد با واکنش های تند اصولگرایان 
و بلکه هزینه های زیادی برای متکلم همراه می شد، اما حالا که علی 
عبدیِ نزدیک به پایداری ها این سخن را در برنامه علیزاده مطرح می کند، 
هیچ بعید نیست صداوسیما بار دیگر هم او را به عنوان کارشناس به 

برنامه های خود دعوت کند.

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد

آسیب شناسی و شناسایی مقصران حادثه طبس
رئیس قوه قضاییه با اشاره به وقوع حادثه در معدن زغال سنگ طبس گفت: علاوه بر رسیدگی به موضوع و برخورد با عوامل و عناصر، قصورها یا تقصیرهای 

احتمالی، باید با آسیب شناسی و تمهید و تدبیر از وقوع اتفاقات مشابه جلوگیری شود.

وژه تازه رادیکال ها؛ ایجاد دو قطبی میان ایران و حزب اللهاختلاف افکنی هایی که خارج از مرزها هم رفته است پر

گاهی در 
وقوع این 

حوادث تلخ، 
سهل انگاری ها 

نقش دارند و 
به واسطه عدم 

لحاظ تدابیر 
ایمنی و سهل 
 انگاری هایی، 

جان چند فرد 
زحمتکش که 

در اعماق زمین 
در شرایط 

سخت، مشغول 
کار و تلاش 

هستند؛ گرفته 
می شود

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به چگونگی 
انفجار پیجرها در لبنان گفت که در این جلسه تاکید شد که ماجرای پیجرها هیچ 

ارتباطی با موضوع شهادت شهید رئیسی و همرانش نداشته است
به گزارش ایسنا، ابراهیم رضایی در توضیح جلسه فوق العاده صبح امروز 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: این جلسه برای بررسی 
ابعاد فنی حادثه تروریستی لبنان و انفجار پیجرها در لبنان با حضور وزیر 
ارتباطات و تعدادی از معاونان وزیر، دستیار وزیر امورخارجه و مدیر کل غرب 
آسیا و شمال آفریقا و کارشناسان و نمایندگانی از مرکز پژوهش های مجلس 

برگزار شد.
وی با بیان اینکه در این جلسه ابعاد و موارد مختلف و متنوع عملیات تروریستی 
اخیر در لبنان و انفجار پیجرها مورد بررسی قرار گرفت، افزود: وزیر ارتباطات 
توضیحاتی در این زمینه و همین طور درباره پیشگیری از حوادث مشابه در کشور 
ارائه کرد و توضیح داد که عملیات اخیر در لبنان حاصل آلودگی صنعتی و یک 
عملیات ترکیبی بوده است. همچنین بیان کرد که این پیجرها بیشتر در حوزه 

بهداشت و درمان کاربرد داشته است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اضافه کرد: وزیر 
ارتباطات درباره تجهیزات داخلی بیان داشت که ما به سمت بومی سازی تجهیزات 
حرکت می کنیم و این موضوع را در دستور کار داشته و داریم تجهیزات مخابراتی 

را در راستای حمایت از تولید داخلی، بومی سازی کرده و آن را مورد حمایت قرار 
می دهیم و حتی اکنون امکان صادرات برخی از تجهیزات هم وجود دارد.

رضایی ادامه داد: در ارتباط با اقلام وارداتی مخابراتی هم وزیر ارتباطات گفت 
که آزمایشگاه های تائید نمونه را متناسب با ماموریت ها داریم و تاکید داشت 
که باید سامانه رجیستری تقویت شود. وی با اشاره به توضیحات کارشناسان 
حاضر در جلسه در ارتباط با حادثه تروریستی لبنان، گفت: طبق توضیحات 
بیان شده، تامین کننده یا مسیر تامین این تجهیزات تحت اشراف اطلاعاتی 
رژیم صهیونیستی بوده و این عملیات توسط رژیم صهیونیستی و با پشتیبانی 
آمریکایی ها صورت گرفته است. آنها در پیجرها مواد منفجره را جاسازی کردند و 

با سیستم سیگنال از راه دور، آنها را منفجر کردند.
رضایی اظهار کرد: در این جلسه تاکید شد که درباره این حادثه باید علاوه بر 
دولت ایالات متحده آمریکا، دولت مجارستان و تایوان هم پاسخگو باشند چراکه 
انحصار ساخت این تجهیزات در اختیار یک شرکت مجارستانی بوده و آنها در این 
ارتباط باید پاسخ دهند؛ ابعاد دیگر این حادثه نیز از طرف برادران ما در حزب الله 

لبنان در حال پیگیری و بررسی است.
اکثر  اینکه  از  اطلاع  با  و  آگاهانه  کاملا  رژیم صهیونیستی  کرد:  تاکید  وی 
مخاطبان یا هدف این عملیات، مردم عادی و غیرنظامیان بوده، این اقدام را 
انجام داده و آمریکایی ها هم از این اقدام حمایت کردند. سخنگوی کمیسیون 

امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: همچنین مدیر کل غرب آسیا و 
شمال آفریقای وزارت امورخارجه نیز در این جلسه گزارشی از وضعیت منطقه 
ارائه و تاکید کرد که عملیات تروریستی اخیر در لبنان تاثیری بر حمایت حزب 
الله و مقاومت از غزه نخواهد داشت و حمایت آن ها ادامه خواهد شد اگر چه 
هدف رژیم صهیونیستی از این عملیات بازداشتن حزب الله از حمایت از فلسطین 

و غزه بود اما آنها به اهداف خودشان دست پیدا نخواهند کرد.
رضایی با اشاره به اظهارات اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس در این جلسه 
گفت: اعضای کمیسیون ابراز نگرانی کردند از اینکه کار مشابهی در ایران هم 
انجام شود که تاکید شد بر جلوگیری و پیشگیری از این حوادث تا حوادث مشابه 
تکرار نشود. همچنین اعضای کمیسیون ابراز تاسف کردند از اینکه تکنولوژی در 
اختیار کشتار جمعی قرار گرفته و آنها با آلودگی صنعتی، پیجرها را تبدیل به آلت 

قتاله و ابزاری برای کشتار مردم عادی کردند.
وی با بیان اینکه اعضای کمیسیون بر مراقبت از مراکز حساس و حیاتی کشور 
تاکید کردند، گفت: اعضای کمیسیون بیان داشتند که باید دستگاه دیپلماسی 
کشورمان برای محکومیت این جنایت صهیونیست ها حداکثر تلاش و روشنگری 
را داشته باشد. همچنین بر اهمیت جنگ الکترونیک و آمادگی برای مقابله با 

جنگ الکترونیک دشمن و تقویت سازمان پدافند غیرعامل تاکید کردند.
رضایی در پایان گفت: همچنین در این جلسه تاکید شد که ماجرای پیجرها 

هیچ ارتباطی با موضوع شهادت شهید رئیسی و همرانش نداشته است. اعضای 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی به اتفاق بر لزوم 
آمادگی برای مقابله با توطئه های دشمن از جمله در زمینه تروریسم سایبری و 

الکترونیکی و مقابله با اقدامات ضدبشری رژیم صهیونیستی تاکید کردند.

در کمیسیون امنیت ملی مطرح شد
تکذیب ارتباط شهاد ت رئیس جمهوری با انفجار پیجر 

www.ebtekarnews.com

2


